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در وضعیتــی که اســتان همدان ســرمایی بی ســابقه را 
می گذراند، باز هم شــاهدیم که خبــری از مدیریت بحران 
کشاورزی نیست و گویی خود مدیریت بحران هم در دمای 
منفی ۲۰ درجه یخ زده است.به گزارش مهر، چند روز پیش 
بود که حسین عابد؛ مدیرکل هواشناسی استان همدان در 
خصــوص کاهش دما در همدان اظهار کرد: به دنبال بارش 
کم ســابقه برف در روزهای ۲۴ و ۲۵ دی ماه در همدان به 
تدریج ســرمای هوا )به دلیل تابش زمینی( افزایش یافت؛ 
به طوری که دمای شــبانه همــدان در ۳۰ دی ۱۴۰۱ به 
منفی ۲۳.۶ سلسیوس زیر صفر رسید که در ۱۵ سال اخیر 
بی ســابقه بوده است به نوعی که در ســال ۱۳۸۶ دمای 
کمینه همدان منفی ۲۶.۱ سلســیوس ثبت شده است این 
در حالی اســت که طی دهه های قبل دمای هوای همدان 
بارها به منفی ۳۰ سلســیوس نیز رسیده است.سرمایی که 
خســارتهایی را به بدنه محصولات باغی و کشاورزی استان 
همدان وارد کرده اســت، به نوعی که کشاورزان و باغداران 
مستاصل مانده است اما با این حال، این در وضعیتی است 
که معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی 
اســتان همدان زمانی که دو هفته از بــارش برف و اتمام 
آن در همــدان می گذرد، بیــان کرد: تاکنــون موردی از 
خسارت سرمازدگی در اســتان نداریم، البته برای بررسی 
دقیق تر پس از مرتفع شدن سرما و رویش مجدد گیاه این 
موضوع قابل بررسی خواهد بود.این درحالی است که همین 
مسئول پیشــتر اذعان کرده بود که برف خسارت سرما در 
محصولات زراعی را کاهش می دهد.اما موضوع خسارت های 
کشاورزی، بحث جدیدی در همدان نیست؛ روندی است که 
گویا باید با کشاورزان و باغداران عجین شود و در کنار آن، 
گرمایش های غیراصولی نیز دستاوردهایی چون آلودگی هوا 

را به همراه داشته باشد.
باغدار ملایری در ایــن زمینه، در گفتگو با خبرنگار مهر با 
بیان اینکه بعد از برداشــت محصــول و برای جلوگیری از 
ســرمازدگی باید بوته انگور را طوری تربیت کرد که تنه و 
شاخه های میوه دهنده در نزدیکی سطح زمین قرار گیرند؛ 
افزود: این روند برای این اســت که بتوان در زمســتان آنها 
را بــا خاک و یا کاه و کلش پوشــاند و از ســرما محافظت 
کرد.ســجاد آقایی با بیان اینکه باغــداران ملایری به روش 
ســنتی از باغ های خود و محصولاتشان در برابر دمای هوا 
حفاظت می کنند، خاطرنشــان کرد: بهترین روش و البته 
مرســوم ترین روش در شهرستان ملایر پنهان کردن بوته 
انگور در زیر خاک اســت.آقایی در ادامه از نارضایتی بیمه 

کردن محصولات خود ســخن گفت و یاد آور شد: سال ها 
پیش محصولات خود را بیمــه کردیم ولی وقتی باغات به 
ضرر و زیان رسیده بودند؛ بیمه مبلغی کمتر از مبلغ اصلی 
پرداخت شــده را به ما دارد و این موضوع باعث شــد تا از 
بیمه کردن محصولات و باغات خود کناره گیری کنیم.این 
باغــدار ملایری در پایان گفتگو با گلایه مندی عنوان کرد: 
آموزش های لازم در زمینه بیمه کردن محصولات کشاورزی 

وجود ندارد.
مدیرعامل شرکت تعاونی گردوکاران تویسرکان نیز با اشاره 
به ســرمای شدید هوا و خســارت های وارده به محصولات 
کشاورزی باغداران به خبرنگار مهر گفت: از نداشتن آگاهی 
کشــاورزان در مورد بیمه ســخن به میان آورد و افزود: در 
زمینــه بیمه محصولات و باغات باید آموزش های لازم داده 
شود.علیرضا فتحی با تاکید بر لزوم توجه باغداران به بیمه 
کشاورزی و استفاده از روش های نوین در باغات خود، اذعان 
کرد: برخی کشاورزان آگاهی لازم را ندارند و باید برای این 
بحث ورود جدی داشــت.وی ادامه داد: برخی از کشاورزان 
وباغداران مبادرت به بیمه محصولات خود کرده اند اما برای 
دریافت خسارت وقتی مراجعه می کنند؛ بیمه یک سوم پول 
پرداختی آنها را به کشــاورز نمی دهد و این موضوع، باعث 
نارضایتی کشــاورزان از بیمه شده است.مدیرعامل شرکت 
تعاونی گردوکاران تویســرکان افزود: طرح بیمه کشاورزی، 

اقدام بسیار خوبی است اما متأسفانه بیمه گذار با بیمه گران 
همکاری لازم را ندارد.فتحی ضمن ابراز تأسف با بیان اینکه 
نرخ بالای بیمه یکی دیگر از مشــکلات کشاورزان است که 
باعث شده که برای این کار پیشقدم نشوند؛ خاطرنشان کرد: 
کشاورزان با این وضعیت، ضرر را به بیمه کردن محصولات 

خود ترجیح می دهند!
وی بــا بیان اینکــه بهترین وســیله بــرای جلوگیری از 
ســرمازدگی درختان استفاده از دســتگاه مه شکن است؛ 
در ادامه صحبت های خود از روش های اســتفاده شده برای 
جلوگیری از سرمازدگی درختان گردو در تویسرکان نیز نام 
برد.فتحی در این زمینه تشــریح کرد: وصل کردن وسایل 
گرمایشــی و بخاری در باغات از روش های مرسوم در این 
شهرستان اســت، از یک دستگاه بنام دســتگاه مه شکن 
استفاده می شود؛ مکانیزم این دستگاه ها بسیار ساده هستند 
و بــه راحتی به انواع تراکتور متصل و جابه جا می شــوند. 
این دســتگاه در مواقعی که سرمای هوا به وضعیت بحرانی 
می رســد، به کمک سیستم هوشمندی که در باغات نصب 
می شــود، شــروع به کار می کند.مدیرعامل شرکت تعاونی 
گردوکاران تویســرکان با اشــاره به اینکه اکثر باغداران به 
روش های سنتی وارد کار شده و به گرم کردن باغ خود اقدام 
می کنند، اظهار کرد: ساده ترین روش در باغات تویسرکان 
آتش زدن چوب، هیزم و کلش به عنوان یکی از روش های 

جلوگیری از ســرمازدگی درختان است.فتحی یادآور شد: 
برخی از کشــاورزان با آتش زدن لاستیک تلاش دارند که 
از ســرمازدگی درختان جلوگیری کنند اما این وضعیت نه 
تنهــا آلودگی هوا را به دنبال دارد بلکه مضراتی را نیز برای 
درختان در پی دارد؛ به گونه ای که دود حاصل از لاستیک 
آتش زده بر روی درختان نشسته و باعث آلودگی درختان 
نیز خواهد شــد.وی در پایان این گفتگو خاطرناشــن کرد: 
تغذیه کامل درختان در طول فصل رشد، تلاش در راستای 
حفظ ســلامت کامل درختان در طول فصل رویش کنترل 
آفات و بیماری، پوشــاندن درختانی که تازه کاشته شده اند 
)با گونی و نایلون(، کاشــت گونه ها و ارقام مقاوم به سرمای 
زمستان و خودداری از هرس درختان در فصل پاییز و دوره 
یخبندان از روش های جدی برای جلوگیری از سرما زدگی 
درختان گردو است که باید پیش از وقوع بحران مدنظر قرار 
گرفته و در این زمینه باغداران وارد کار شوند.استان همدان 
که حدود ۱۴ روز پیش بارش برف را تجربه کرده است، این 
روزها با دمای زیر ۲۰ درجه و گاهاً ۲۵ درجه روبرو اســت؛ 
وضعیتی کــه نه تنها نیاز به مدیریت بحران حین بحران و 
پس از آن را داشــت؛ بلکه بــه جد مدیریت بحران پیش از 
این وضعیت بحرانی را هم می طلبد.اما باز هم شــاهدیم که 
مدیریت بحران در همدان فقط در حد یک اسم باقی مانده! 
بــه نوعی که همچنان برفی که یک هفته پیش در شــهر 
همدان باریده، در معابر اصلی شــهر هســت و انگار همین 
دیروز برف باریده و بخش اعظمی از زندگی شــهروندان را 
در مرکز اســتان فلج کرده اســت. روزهایی که حتی یک 
بار هم حرفی از مدیریت بحران در همدان شــنیده نشد!از 
ســویی دیگر، این دمای هــوا و بارش ها با خود پیامدهایی 
را برای باغات و محصولات کشــاورزی همــدان به همراه 
داشــته است اما باز هم داستان تکراری بی توجهی به بیمه 
محصولات کشاورزی، سنتی وارد شدن در بحث گرمایشی 
باغات و خســارت های وارده به بدنه کشــاورزی را شــاهد 
هستیم؛ آیا رواســت در روزگاری که تاکید بر دانش بنیان 
بودن قدم هایمان است، با روش های سنتی آلودگی محیط 
زیســت را به همراه داشــته و در روزهایی که باید از بدنه 
کشاورزی مان حمایت کنیم، باز هم آنها را با نداشتن علم 
نسبت به بیمه کشاورزی تنها بگذاریم؟ بحث های ترویجی 
در جهادکشــاورزی اگرچه آمارهای خوبی به نفر ساعت به 
ارمغان می آورد اما گویا نتوانسته کشاورزان و باغداران را به 
سمت بیمه شــدن مجاب و یا در این مسیر، حق و حقوق 

آنها را به خوبی مدنظر قرار دهد.

بیمه های کشاورزی جبران کننده نیست

یخ زدگی مدیریت بحران در همدان
کسب ۱۷ مدال در مسابقات بین المللی 

توسط ورزشکاران آذربایجان غربی 
گروه شهرســتانها - رضا ایمانپور: معاون ورزشی اداره کل ورزش و جوانان 
آذربایجان غربی از افزایش چشــم گیر کسب مدال و دعوت شده تیم ملی های 
ورزشــکاران آذربایجان غربی خبر داد.معاون ورزشــی اداره کل ورزش و جوانان 
آذربایجان غربی در نشستی با خبرنگاران اظهار کرد: امسال »علی شکیبازاده« با 
کسب مدال نقره المپیک جهانی ناشنوایان در رشته کشتی یک مدال در المپیک 
ناشنوایان کسب کرد.محمد آزادی افزود: همچنین ورزشکاران آذربایجان غربی 
امسال بخش رقابت های جهانی هشت مدال، در رقابت های آسیایی پنج مدال و 
در بخش رقابت های کشورهای اسلامی سه مدال کسب کردند.وی اضافه کرد: در 
این حوزه ها به ترتیب ۷۰۰، ۴۰۰ و ۲۸۰۰ درصد رشــد نسبت به سال گذشته 
داشــته ایم.معاون ورزشی اداره کل ورزش و جوانان آذربایجان غربی ادامه داد: در 
بخش مدال های کشوری، ورزشکاران رشته های انفرادی استان ۹۸ مدال طلا، ۶۰ 

مدال نقره و ۶۷ مدال برنز و در مجموع ۲۲۵ مدال کسب کردند.

کمبود همه گروه های خونی در مازندران
مدیــرکل انتقال خون مازندران از کاهش شــدید مراجعــه اهداکنندگان خون 
به مراکز خونگیری اســتان طی هفته اخیر خبــر داد و گفت: در حال حاضر با 
 O- و O+ و B+ و A+ کاهــش ذخایر خون در تمامی گروه های خونی بــه ویژه
در استان مواجه هستیم.عبدالله محمدی فیروزجایی از کاهش چشمگیر مراجعه 
اهداکنندگان خون به مراکز انتقال خون اســتان به دلیل ســرمای هوا خبر داد 
و اظهــار کرد: تقاضای مــا از مردم و اهداکنندگان خون این اســت که در این 
فصل توجه بیشــتری به اهدای خون داشته باشند و همانند گذشته در تامین و 
فرآورده های خون مورد نیاز بیماران، یاور سازمان انتقال خون باشند.وی با اشاره 
بــه اهمیت و ضرورت اهدای خون در اســتان، از وجود بیــش از ۱۴ هزار بیمار 
مبتلا به تالاســمی، هموفیلی، دیالیزی و سرطانی در مازندران یاد کرد و گفت: 
این بیماران نیاز به دریافت مستمر خون و فرآورده های خونی دارند ضمن اینکه 
عواملی چون گردشگرپذیری اســتان، تصادفات جاده ای، مادران باردار، نوزادان 
نارس و همچنین عمل های جراحی ضروری مانند جراحی قلب، نیازهای خونی 
اســتان را دوچندان می کند.رئیس سازمان انتقال خون مازندران، سرمای هوا و 
شیوع سرماخوردگی را موجب کاهش شدید استقبال مردم از اهدای خون به ویژه 
در هفته اخیر دانست و یادآور شد: با توجه به این وضعیت انتقال خون مازندران با 
 O+ و B+ و A+ کاهش شدید ذخایر خون در تمامی گروه های خونی به خصوص
و -O مواجه شده است.محمدی فیروزجایی نیاز به خون را همیشگی دانست و 
با بیان اینکه خون و فرآورده های خونی قابلیت ماندگاری طولانی مدت ندارد، از 
هم استانی ها به ویژه افراد دارای سابقه اهدای خون درخواست کرد تا با مراجعه به 
پایگاه های انتقال خون مازندران، برای کمک به بیماران نیازمند به مایه ی حیات 
اقدام کنند.وی در پایان با اشاره به پویش زمستانه »چتر سرخ زندگی« سازمان 
انتقال خون که از اول دی ماه تا پایان زمستان برپاست، بار دیگر تاکید کرد: در 
 A+ حال حاضر سازمان انتقال خون مازندران به همه گروه های خونی به خصوص

و +B و +O و -O نیازمند است.

ثبت موزه نقش جهان در میراث فرهنگی
موزه باشــگاه ســپاهان در ورزشــگاه نقش جهان با اعلام وزیر میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری به ثبت اماکن میراث فرهنگی رسید.با تایید مرتضی 
ادیــب زاده، سرپرســت اداره کل موزه ها و علی دارابی، قائم مقــام وزیر میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، موزه باشــگاه فولاد مبارکه سپاهان در 
ورزشــگاه نقش جهان که تا کنون ۳ فاز از ۸ فاز اصلی آن مورد بهره برداری قرار 
گرفته اســت، در وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری ثبت شد.به 
گزارش ایســنا، در این موزه تصاویر تاریخی، افتخارات و اشیاء ارزشمند مشاهیر 
فوتبال اصفهان و سایر تیم های ورزشی و جام های قهرمانی باشگاه فولاد مبارکه 
سپاهان به نمایش گذاشته شده است.این مکان فرهنگی ورزشی به عنوان یکی از 
قطب های گردشگری اصفهان همه روزه میزبان علاقه مندان به سپاهان، اصفهان، 
گردشگری ورزشی و مهمان های بین المللی است و به تازگی فاز سوم آن افتتاح 

شد.

بحران فرونشست در دشت های ابرکوه یزد

رئیس اداره منابع آب شهرســتان ابرکوه با اشــاره به کســری مخزن ســالیانه 
۳۵میلیون مترمکعب آب در دشــت ابرکوه گفت: از ۱۹ دشــت استان یزد ۱۴ 
دشــت آن ممنوعه و چهار دشــت در حالت ممنوعه بحرانی هستند که دشت 
ابرکوه از جمله این دشت هاست.سیدعلی مشکات در باره جزئیات این خبر افزود: 
برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی در دهه ۶۰ و ۷۰ و خشکسالی های متوالی، 
استان یزد و بویژه دشت های آن را در شرایط بحرانی قرار داده بطوریکه به صورت 
میانگین سالیانه شاهد حدود ۶۰ سانتی متر افت آب های زیرزمینی هستیم و این 
در حالی است که افت دوره آماری ۳۸ساله ۲۴ متر است.وی در خصوصو وضعیت 
آبی شهرستان ابرکوه گفت: از مجموع ۲۲۰۰ حلقه چاه کشاورزی در استان ۳۰ 
درصد آن یا بعبارتی ۶۵۹ حلقه آن در ابرکوه قرار دارد که با احتساب ۲۷ حلقه 
چاه برای مصارف شــرب و بهداشت و ۶۱ حلقه برای صنعت و خدمات مجموع 
آن را به ۷۴۷ حلقه میرســاند که خود دلیلی مهم بر وخامت حال ســفره های 
آب زیرزمینی این شهرســتان است.مشکات در ادامه افزود: از قنات های موجود 
شهرستان فقط ۱۰ قنات فعال باقی مانده است که ۳.۷۵ میلیون متر مکعب آب 
در سال از آنها برداشت می شود.به گفته وی، تخلیه فعلی چاههای کشاورزی که 
۹۱ درصد از کل مصرف آب شهرستان را به خود اختصاص داده ۷۶ میلیون متر 
مکعب است و با توجه به تخلیه بهینه حدود ۶۰ میلیون متر مکعبی، باید طبق 
برنامه ســازگاری با کم آبی ظرف مدت کمتر از ۱۰ ســال  میزان بهره برداری 
چاههای کشاورزی در حد میزان بهره برداری بهینه قرار گرفته و در این مدت نیز 
کشاورزان با اجرای آبیاری نوین و روشهای مدرن کشاورزی خود را با خشکسالی 
وفق داده و همچنین شاهد کشت محصولات پرآبخواه نباشیم.این مسئول، یکی از 
دلایل ایجاد بیش از ۳۰ مورد فروچاله در این شهرستان را برداشت های بی رویه 
در سالهای گذشته دانست و گفت: بیشترین فروچاله های استان در این شهرستان 
ایجاد شــده است.به گزارش ایســنا و به نقل از روابط عمومی آب منطقه ای یزد، 
مشکات با توجه به بارشــهای بسیار خوب در زمستان سال جاری و سردی هوا 
و یخبندان و کاهش شدید تبخیر در این منطقه، توصیه کرد: کشاورزان در حد 
امــکان از آبیاری و بهره برداری از چاهها خودداری کرده تا از برکات این بارش، 
سفره های آب زیرزمینی نیز بهره برده و اندکی از سرعت تخریب آنها کاسته شود.

آبفای بوشهر آبی به صنایع نمی فروشد
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشهر گفت: این شرکت هیچ آبی به 
صنایع نفت، گاز و پتروشیمی مستقر در استان نمی فروشد بلکه آب هم به عنوان 
کمک دریافت می کند.ابوالحسن عالی در خصوص اقدامات شرکت آب و فاضلاب 
استان بوشهر در حوزه آب روستایی اظهار کرد: میانگین برخورداری روستاها از 
شــبکه آبیاری در جهان ۵۰ درصد، در ایران ۸۵ درصد و در اســتان بوشهر ۹۵ 

درصد است.

اخبار کوتاه

دولــت در کنار توجه به واردات برنج، بایــد با برنامه ریزی 
هدفمند، تعریف بســته های حمایتی و تسهیل بخشی امور 
کشاورزی در بخش های مختلف از دغدغه های کشاورزان و 
تولیدکنندگان این بخش حمایت کند.به گزارش مهر، اقتصاد 
مردم استان های شمال کشــور بدون تردید به کشاورزی و 
شالیکاری وابسته است و این وابستگی ریشه در فرهنگ، آب 
و هوا و اقلیم این منطقه دارد تا جایی که شــمالی ها بخش 
اعظمی از برنج کشــور را تأمین می کنند.به گفته مسئولان 
تنها گیلان تأمین کننده برنج ۲۰ میلیون ایرانی است و این 
مسئله و اثرگذاری این استان در تأمین امنیت غذایی کشور 
که شــامل اقلام اساسی دیگر هم می شود بر کسی پوشیده 
نیست. اما در کنار اثرگذاری و داشتن مسئولیت اجتماعی در 
تأمین بخشــی از امنیت غذایی کشور در بیشتر اوقات مورد 
بی مهری واقع شــده و در بیانی دیگر حقش به درستی ادا 
نشــده است.کشاورزان و شالیکاران گیلانی یک سال زراعی 
را به ســختی و مرارت فراوان پشت سر می گذارند تا ضمن 
تأمین برنج ۲۰ میلیون ایرانی و صحه گذاشــتن بر امنیت 
غذایی کشور، خودشان هم از لحاظ اقتصادی تقویت شوند 
اما عدم حمایت ها، سوتدبیرها و بی نظارتی ها سبب می شود 
تا تمام دسترنج یک ساله آنها به جیب عده ای دلال و واسطه 
گر ســرریز شود.در این میان هزینه های سرسام آور کاشت، 
داشت و برداشــت یا تنش های آبی، افزایش چند برابری و 
غیرمعمول آب بهای کشاورزی، آزادســازی واردات برنج و 
آسیب های اقتصادی و معیشتی، مافیای بازار برنج و دلالی 
هر کدام رنج نامه ای است که خود یک فصل گزارش دردناک 
در سینه دارند.خبرگزاری مهر تلاش کرده تا در قالب پرونده 

»رنج برنج« به تفکیک به این موارد بپردازد.
نادر اسماعیلی نژاد یکی از کشاورزان گیلانی با ابراز گلایه از 
افزایش هزینه های کشاورزی، اظهار کرد: کشاورزی امروز به 
صرفه نیست و هزینه های کاشت، داشت و برداشت محصول 
به طرز عجیبی افزایش یافته است.وی با اشاره به واردات بی 
رویه برنج، افزود: بخشی از محصول برنج امسال در انبار دپو 

شده و قیمت مناســبی در بازار نیست تا به فروش برسانم.
این کشــاورز گیلانی با بیان اینکه واردات برنج برای تأمین 
نیاز کشور امری طبیعی است، گفت: تقویت بنیه اقتصادی 
و مالی کشــاورزان باید در اولویت مســئولان قرار گیرد تا 
کشــاورز برای کشــت و کار، تن به بدهی و فروش پیش از 
موعد ندهد.اســماعیلی نژاد با اشاره به اینکه توان اقتصادی 
اکثر کشــاورزان ضعیف است، اضافه کرد: تنها منبع درآمد 
و بســته اقتصادی کشاورزان و شالیکاران از فروش محصول 
برنج اســت و عدم موفقیت و سود در این مسیر موجب بی 
رغبتی آنها در زمینه کشــاورزی می شــود.وی با اشاره به 
اقدامات جهاد کشــاورزی و متولیان امر در راستای تسهیل 
بخشی امور کشاورزی، افزود: نگاه جهاد کشاورزی به شالیکار 
و کشــاورز متولی محور نیســت و اگر اقداماتی هم صورت 
می گیرد ســطحی و از روی رفع تکلیف است.محمد رضایی 
نســب یکی دیگر از کشاورزان گیلانی در گفتگو با خبرنگار 
مهر، اظهار کرد: بازار برنج دستمایه سوداگری های دلالان و 
واسطه گران است و نفعی به کشاورز و شالیکار نمی رسد.وی، 
تأمین معیشت و اقتصاد را اولویت اصلی کشاورزان برشمرد 
و افزود: توانمندسازی کشاورزان و شالیکاران باید در دستور 
کار دولت و متولیان امر قرار گیرد.این کشاورز گیلانی با بیان 
اینکه بازار برنج با آزادســازی واردات اشباع می شود، گفت: 
تعادل سازی قیمت ها، ارائه تسهیلات ارزان قیمت و فراهم 
آوری امکانات و تجهیزات کشــاورزی از سوی مسئولان به 
صنعت کشاورزی دوام و قوام می بخشد.رضایی نسب با اشاره 
به کشــاورزی بودن استان گیلان، بیان کرد: نهادینه کردن 
الگوی کشــت و ترویج فرهنگ کشت دوم راه حل مناسبی 
برای تقویت اقتصادی جامعه کشــاورزی است.وی با اشاره 
به اهمیت آموزش و بروزرســانی در بخش کشاورزی، افزود: 
کشــاورزان باید با شیوه های نوین و پربازده کشاورزی آشنا 
شــوند در بتوانند از کم ترین فضا، بیشترین محصول و بهره 

وری را کسب کنند.
محمدرضا احمدی سنگری رئیس مجمع نمایندگان گیلان 

در گفتگو با خبرنگار مهــر، برنج را یکی از محصولات مهم 
و استراتژیک کشور و اســتان گیلان برشمرد و اظهار کرد: 
اقتصاد بیشتر کشاورزان وابسته به تک محصول برنج است و 
در بسیاری از مناطق، برنج در سه وعده غذایی آنها گنجانده 
شده است و این مسئله بر اهمیت این محصول استراتژیک 
می افزاید.وی با بیان اینکه بخش اعظمی از تولید برنج حاصل 
دســترنج کشاورزان شمال کشور است، افزود: تقویت سطح 
کشت و افزایش بهره وری و همچنین حمایت از کشاورزان 
باید در اولویت قرار گیرد.رئیس فراکسیون برنج کشور، خرید 
تضمینی این محصول را راهکاری مناســب برای حمایت از 
کشاورزان دانست و بیان کرد: خرید تضمینی برنج کشاورزان 
را برای ادامه فعالیت دلگــرم می کند.احمدی با بیان اینکه 
خرید تضمینی برنج نتایج مثبتی به همراه دارد، گفت: حذف 
واســطه گری، تعادل ســازی و ثبات قیمت ها و همچنین 
برقراری آرامش در بازار از نتایج مثبت خرید تضمینی برنج 
اســت.وی با تاکید بر قرارگیری برنج در ســبد محصولات 
اســتراتژیک، افــزود: قرارگیری برنج در ســد محصولات 
اســتراتژیک منجر به پوشش حمایتی و کاهش هزینه های 
کشاورزی می شود.نماینده رشت و خمام در مجلس شورای 
اســلامی با اشــاره به آزاد شــدن واردات برنج، اضافه کرد: 
برداشتن ممنوعیت واردات برنج اگرچه برای برقراری تعادل 
در بازار برنج صورت می گیرد اما زیان آن متوجه کشــاورز و 
شالیکار می شود.احمدی با بیان اینکه خرید تضمینی برنج 
در هاله ای از ابهام قرار دارد، گفت: تاکنون موافقتی از سوی 
دولــت برای خرید تضمینی برنج صورت نگرفته اما مجلس 

تلاش می کند که این اتفاق رقم بخورد.
ســید علی آقازاده نماینده مردم رشــت و خمام در مجلس 
شورای اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر، با تأکید بر ضرورت 
حمایت دولــت از برنجکاران در فصل زراعــی، اظهار کرد: 
واردات بــی رویه و خارج از عرف برنج مشــکلات زیادی را 
برای شــالیکاران به وجود آورده است که بعضاً این خسارات 
جبران پذیر نیســت.وی با بیان اینکه خودکفایی در تأمین 

برنج دور از دسترس نیســت، افزود: اگر دولت حمایت های 
لازم را از برنجکاران انجام دهد هیچ مشــکلی در تأمین نیاز 
داخلی وجود ندارد.نماینده مردم رشــت و خمام در مجلس 
شورای اسلامی، تعرفه توافقی برنج را یکی از راه های کاهش 
مشــکلات برنجکاران در کشور برشــمرد و بیان کرد: اگر 
دولت در تلاش برای کاهش آســیب های عرضه بی موقع و 
بی ضابطه برنج در کشــور است باید برنج گیلان به صورت 
توافقی تعرفه شــده و دولت برای آن نظارت جدی و کافی 
انجام دهد.آقازاده با بیان اینکه جلوگیری از نابســامانی بازار 
برنج و چپاول واسطه گران و رانت خواران در این حوزه امری 
لازم اســت، گفت: هر ساله شاهد واردات حجم زیادی برنج 
خارجی هستیم که کشاورزان، پرداخت کننده این خسارات 
بوده و آن را تحمل می کنند.اگرچه نیاز ۹۰۰ هزار تنی کشور 
به برنج وارداتی یک اصل پذیرفته است و تولید برنج داخل 
پاســخگوی نیازهای کشور نیست و دولت ناگریز است تا از 
طریق آزادسازی واردات برنج، نیاز کشور را تأمین و پوشش 
دهــد، اما آن چیزی که اهمیت دارد و نباید نســبت به آن 
بی تفاوت بود حفظ و توانمندسازی تولیدگران داخلی است.
دولــت در کنار توجه به واردات برنج، بایــد با برنامه ریزی 
هدفمند، تعریف بســته های حمایتی و تسهیل بخشی امور 
کشــاورزی در بخش های مختلف، دغدغه های کشاورزان و 
تولیدگران کشــاورزی به عنوان افســران جبهه اقتصادی و 

جنگ نان را بکاهد.
توانمندسازی تولیدگران کشاورزی و برقرارکنندگان امنیت 
غذایی در راســتای افزایش بهره وری بویژه در بخش تولید 
برنج می تواند از وابســتگی کشــور به واردات این محصول 
بکاهــد. به جای تکیه به واردات و بــرون نگری می توان در 
یک برنامه زمان بندی شــده و با اصــلاح بذر، دانش بنیان 
کردن کشاورزی، افزایش و گسترش سطح کشت و همچنین 
شناسایی و مولدســازی عرصه های بایر کشاورزی، تولیدات 
داخلی را به میزان قابل توجهی افزایش داد تا جایی که نیاز 

به واردات برنج احساس نشود.

مدیر محیط زیســت و کیفیت منابع آب، آب 
منطقه ای قزوین گفت: باوجود اینکه پژوهش ها 
و پایش ها تاکنون آلودگی منابع آبی در محدوده 
سایت محمدآباد را نشــان نداده اما پتانسیل 
آلودگی در این منطقه وجود دارد و باید توجه 
داشت که نگاه به سایت محمدآباد نباید سیاه 
یا سفید باشد و باید جنبه های مثبت و منفی را 
در کنار هم دید.محمد محجوب در گفت وگو با 
خبرنگار ایلنا در قزوین با اشاره به همکاری در 
خصوص پایش کیفیت منابع آب در محدوده 
ســایت محمدآباد گفت: طبق قانون، سازمان 
حفاظت محیط زیســت، مرجع رسمی اســت 
که می تواند درباره ســلامت منابع آبی در این 
محدوده اظهار نظر کند و مسئولیت جلوگیری 
از آلودگــی منابــع آبی را به عهــده دارد؛ اما 

باتوجه به تخصص آب منطقه ای در حوزه آب 
از ما درخواست همکاری می شود.مدیر محیط 
زیســت و کیفیت منابــع آب، آب منطقه ای 
قزوین ادامه داد: از چند ســال گذشــته برای 
پایــش آب ها همکاری داریم و در چند مرحله 
از چاه هایی که در پایین دست محمدآباد بود 
نمونه بــرداری کرده و تاکنون، تغییر کیفی در 
چاه های پایین دست، پیدا نکردیم و آلودگی در 
آب های زیرزمینی گسترش پیدا نکرده، اما این 
به این معنا نیست که پتانسیل آلودگی در این 
منطقه وجود ندارد.وی عنوان کرد: برای اولین 
بار در کشور مجوزهای خاصی به محیط زیست 
دادیم تا شش چاه پایش با هدف نمونه برداری 

از منابع آبی در خود سایت حفر شود.
این مســئول بیان کرد: در یک اقدام دیگر هم 

دانشگاه تربیت معلم تهران پژوهشی را درباره 
خاک، وضعیت و ریســک سایت انجام داد که 
نتایج آن هم آلودگی گسترده در آب زیرزمینی 
را مشخص نکرد.وی اضافه کرد: براساس نتایج 
این پژوهش، شرایط و وضعیت، بویژه مدیریت 
پســماندها در ســایت به گونه ای اســت که 
می تواند پتانسیل آلودگی داشته باشد و بخشی 
از خــاک هم به دلیل انباشــت زباله خارج از 
لندفیل، در معرض آلودگی قرار دارد.محجوب 
اظهار کرد: اســتخر شیرابه سایت فاقد تصفیه 
خانه است و انتظار می رود در برنامه های پیش 
روی ســایت برای این موضوع اقدام شود.وی 
تاکید کرد: با ظرفیت این ســایت، قزوین در 
جمع آوری زباله جزء بهترین های کشور است؛ 
پراکنش زباله در بســیاری از استان ها مشکل 

جدی داشته اما این موضوع در قزوین مدیریت 
شده و تعدد مدیریت از نکات منفی این سایت 

است که باعث شده در فرآیندهایی که در ادامه 
احداث سایت بوده وقفه ایجاد شود.

بیش از ۱۱ ســال از تخریب ســینماهای قدس و یاسمن 
زنجان می گذرد، اما همچنان وضعیت این سینما بلاتکلیف 
رها شده اســت. به گزارش تسنیم، بیش از یک دهه )سال 
۹۰( از تخریــب یکی از زیباترین جلوه های شــهر زنجان 
می گذرد و همچنان خبری از بازسازی آن نیست پرده اش 
که پایین کشــیده شــد، همه می دانســتند اکران دوباره 
فیلم در ســینمای جدید همچون بسیاری از پروژه ها فقط 

وعده ای بیش نیست.
تخریبی که اهدافش با گذشــت بیش از ۱۱ ســال هنوزم 
که هنوز است مشخص نیســت و شاید هم تصمیم گیران 
آن، ارزش ۵۰ ســاله ایــن مکان فرهنگی و ســینمایی را 
نمی دانســتند.دو سینما به نام های »قدس« و »یاسمن« با 
قدمت ۵۰ ساله آن هم با ۷۰۰ صندلی، یک شبه ویران شد 
و هنوز هم که هنوز اســت مسئولان دولت دهم، یازدهم، 
دوازدهم و حال ســیزدهم نتوانســته اند برای ساماندهی 

وضعیت آن و بیــرون آوردن از بلاتکلیفی چاره اندیشــی 
کنند.امیر نعمتی مدیرکل حوزه هنری اســتان زنجان به 
آخرین وضعیت ســینما قدس و یاســمن گفت: مجموعه 
سینمایی بهمن سبز و ســازمان سینمایی حوزه هنری با 
اولویت بندی و مذاکره با سرمایه گذار پیگیر بازسازی سینما 
قدس و یاسمن هســتند.نعمتی در پاسخ به اینکه اجرای 
این پروژه چــه زمانی اجرایی خواهد شــد، گفت: پس از 
حصول نتیجه در خصوص زمان بندی احداث این ســینما، 
زمان کامل اجرای پروژه را اطلاع رســانی خواهیم داد. فعلًا 

مشخص نیست چه زمانی این پروژه آغاز شود.
وی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار تسنیم مبنی بر اینکه 
به گفته مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســتان معارض زمین 
در زمین ســینما وجود دارد، گفت: به هیچ وجه مشــکل 
زمین وجود ندارد.امرالله حســنی مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان زنجان اظهار داشت: طبق آمار، استان زنجان 

نســبت به اســتان های همجوار از لحاظ میانگین تماشای 
فیلم در ســینما به نسبت تعداد صندلی در وضعیت خوبی 
قرار دارد.وی افزود: متاســفانه بیش از ۱۰ ســال است که 
این دو ســینما )قدس و یاســمن( تخریب شدند و در این 
سال ها عزم جدی برای بازسازی این سینما وجود نداشته 
است.مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان زنجان نیز 
با اشــاره به اینکه در حوزه فرهنگی هرچه می توانیم باید 
کار کنیم، گفت: این طور نیســت که بگوییم، چون شــهر 
زنجان دو ســینما دارد پس نیازی به احداث سینما ندارد. 
در حوزه فرهنگ باید کار شــود و بازسازی این دو سینما 
)قدس و یاســمن( ضروری اســت.وی گفت: در برخی از 
شهرستان های استان، سینما وجود ندارد که سعی کرده ایم 
از طریق سینما ســیار این مشکل را حل کنیم. شهر هایی 
همچون ماهنشان، طارم، ایجرود و یا قیدار از سینما محروم 
هستند، ولی از طریق سینما سیار توانستیم این موضوع را 

حل کنیم. ســینما هایی که می توانست این روز ها به یک 
جای امن برای سرگرمی جوانان تبدیل شود و خانواده ها به 
جای نگرانی از فضای ناشناخته مجازی و آسیب های آن با 
آســودگی و با حفظ کانون گرمشان در این مکان فرهنگی 
وقت بگذرانند حالا معلوم نیست چه سرنوشت سیاهی در 
انتظار آن اســت.ولی آن طور که به نظر می رسد این پروژه 
سینمایی همچون پروژه بزرگ ســبزه میدان زنجان باید 
سال های سال در انتظار نوبت بنشیند تا وعده های امسال 
مسئولان استان در خصوص ورود مجموعه سینمایی بهمن 
ســبز برای ساخت این سینما رنگ واقعیت به خود بگیرد.
امیدواریم پروژه هایی، چون سینما قدس که علاوه بر اینکه 
ویترین شهر بوده است، به عنوان یک مکان فرهنگی هنری 
و جایی برای رشــد و حتی سرگرمی جوانان، هر چه زودتر 
تعیین تکلیف شود و بتوان با رونق آن گامی در توسعه هنر 

استان هم برداشت.

سایه شوم واردات برنج بر اقتصاد و معیشت شالیکاران

پتانسیل آلودگی منابع آبی در سایت محمدآباد وجود دارد

بلاتکلیفی سینما های قدس و یاسمن زنجان پس از ۱۱ سال
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